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В теории И. Канта свобода — неотъемлемое естественное право гражданина, которое обеспечи-
вается соблюдением нравственного закона: признанием права другого на свободу и признанием об-
ществом самоценности каждой личности. Основой метафизики права И. Канта служит категориче-
ский императив, который и обеспечивает личности свободу с гарантией ее гражданского состояния. 
Свобода в ценностном измерении и в классической традиции правопонимания И. Канта выступает в 
качестве уважения к закону, с одной стороны, и в качестве уважения к личности — с другой. Главный 
смысл свободы, не сводимой к произволу, в возможности изменений личности к добру. Разновидно-
стью свободы служит моральная автономия личности как добровольный ограничительный принцип, 
по которым правила поведения человек задает себе сам, но соизмеряет их не только с разумом и нрав-
ственностью, но и со свободой другого человека. Уважение самоценности каждой личности и уваже-
ние к закону в совокупности и определяют ценностное измерение свободы в теории права И. Канта.
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In the theory of I. Kant, freedom is an inalienable natural right of a citizen, which is ensured by the 
observance of the moral law: the recognition of the right of another to freedom and the recognition by 
society of the self-worth of each individual. The categorical imperative serves as the basis of I. Kant’s 
metaphysics of law, which ensures the freedom of the individual with the guarantee of his civil status. 
Freedom in the value dimension and in the classical tradition of I. Kant’s understanding of law acts as 
respect for the law on the one hand, and as respect for the individual on the other. The main meaning of 
freedom, which is not reduced to arbitrariness, is the possibility of personal changes for good. A kind of 
freedom is the moral autonomy of the individual as a voluntary restrictive principle, according to which 
a person sets the rules of behavior for himself, but measures them not only with reason and morality, but 
also with the freedom of another person. Respect for the self-worth of each individual and respect for the 
law together determine the value dimension of freedom in I. Kant’s theory of law.
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